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رییس سازمان صدا و سیما:
 از حکمرانی فرهنگی 
باید یک صدا بلند شود

در دیدار رییس ســازمان صدا و ســیما با رییس 
سازمان سینمایی، پیمان جبلی گفت: از حکمرانی 

فرهنگی در کشور باید یک صدا بلند شود.
بــه گــزارش اداره کل روابــط عمومی ســازمان 
ســینمایی، پیمان جبلی اخیرا در دیدار با محمد 
خزاعی، رئیس ســازمان ســینمایی کشور با بیان 
اینکه "دو حوزه صداوســیما و سازمان سینمایی از 
همدیگر جدا نیســتند و ما هم خانواده ایم" افزود: 
از نظر هدف و آرمــان نیز افق های ما در این دوره 
مدیریتی رســانه ملی و دولت انقلابی ســیزدهم، 
مشــترک اســت. برگــزاری جشــنواره فیلم فجر 

گذشته، کاری جهادی بود.
جبلــی ادامــه داد: در رویدادهــای بزرگی چون 
جشــنواره فیلم فجر که برگــزاری آن به خصوص 
در ســال گذشــته به خودی خود یک کار جهادی 
بود، با وزارت ارشــاد همراهی داشتیم. ما اهمیت، 
حساسیت و سختی چنین کارهایی را کاملا درک 
می کنیم، زیرا در حوزه نمایش و ســایر حیطه ها با 
فرصت ها و چالش های مشابهی روبه روییم؛ به ویژه 
در شرایط متفاوت سال گذشته و بعد از فتنه پاییز، 
حساسیت و اهمیت برگزاری جشنواره فیلم فجر را 
درک می کردیــم. وی با بیان اینکه "همان طور که 
پیش از این گفته شــد، تعاریف و فرصت ها در این 
دوره مدیریتی صداوسیما با سینما نزدیک است و 
لازم است این تعامل و همکاری ادامه یابد" تأکید 
کــرد که از حکمرانی فرهنگی در کشــور باید یک 

صدا بلند شود.
محمد خزاعی رئیس ســازمان ســینمایی ضمن 
"قدردانی از همکاری و تعامل رئیس سازمان صدا 
و سیما و همچنین، معاونین و مدیران رسانه ملی" 
گفت: وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی و سازمان 
صدا و سیما با همیاری و با حمایت و پشتیبانی فراز 
و نشیب های سال گذشته را با موفقیت و سربلندی 

پشت سر گذاشته اند.
وی ادامه داد: رسانه ملی رسالت و مسئولیت سخت 
و بزرگی در همه حوزه ها دارد و در مقیاس وسیع 
تــری با طیف ها، اقشــار، نهادها و دســتگاه های 
مختلف ســروکار دارد. با این حــال نباید خدمات 

رسانه ملی را در حوزه سینما نادیده گرفت.
وی با اشاره به "تغییر و تحولات دیدگاهی و گفتمان 
مطلوب در صدا و ســیما" عنوان کرد: دو سازمان، 
در بســیاری از حوزه ها با چالش ها و مشــکلات 
مشترکی مواجه هستند. ولی یادمان باشد مرزبانی 
فرهنگــی و اخلاقی و نیز بویژه امیدآفرینی و حفظ 
سرمایه های اجتماعی و فرهنگی کشور در شرایط 

امروز از مهم ترین مولفه های ماموریتی ماست.
خزاعی با بیان اینکــه "در دنیای امروز با چرخش 
ســریع و تغییرات زودهنگام در جوامع روبه روییم" 
بر "لزوم هم افزایی دو سازمان در جهت ایجاد اتاق 
فکرهای مشترک برای بازنگری به حوزه تولیدات، 
بازشناســی و نوسازی محتوا در جهت پاسخ گویی 

به مطالبات جامعه و منافع ملی" تاکید کرد.
وی ادامــه داد: در این دوره اشــتراکات گفتمانی 
کلان بیــن مدیریت دو مجموعه وجــود دارد که 
انتظارها را بالا می برد پس باید از آن به مثابه یک 

فرصت مغتنم استفاده کرد.
معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی تاکید کرد: 
جریان اپوزیسیون داخلی و خارجی تلاش می کند 
فضــای یاس آلودی را برای ســیاه نمایی و از بین 
رفتن منافع ملی و سرمایه های اجتماعی به وجود 
بیاورد. نیاز اســت برای تعالی و رشد حوزه فرهنگ 
طــرح ها و ایده هــای جدید ارائــه بدهیم و با هم 
افزایی تخصص ها و ظرفیت ها در مسیر منافع ملی 

گام برداریم.
خزاعی تاکید کرد: باید این چندگانگی سیاست های 
فرهنگی در عرصه تصویر از بین برود. چرا که باعث 
می شــود با نسلی مواجه شویم که کم کم احساس 

تعارض فرهنگی و بلاتکلیفی کنند.
وی با اشــاره به "فضای تبلیغات ماهواره ای" بیان 
کرد: اگر چه شاهد همراهی و حمایت خوب رسانه 
ملی از تولیدات سینمایی هستیم و تبلیغات رایگان 
پیش بینی شــده به ســینماها کمک کرد ولی در 
عیــن حال، نیاز اســت با بازنگــری در این زمینه 
تلویزیون و حتی، شهرداری ها، بیش از گذشته به 
یاری ســینما بیایند تا خلاء ظرفیت های تبلیغاتی 

توسط شبکه های ماهواره ای پر نشود.
به گفته وی، رســانه ملی در حوزه های مختلف از 
جمله تبلیغات گسترده تر فیلم ها در سطح ملی و 
استانی، افزایش رایت خرید پخش آثار، توجه ویژه 
به آثار کوتاه و مستند، همکاری در زمینه تولیدات 
مشــترک، حمایت بــرای ارتقای جایــگاه مراکز 
ســینمای جوان در استان ها و همراهی و حمایت 
از رویداد های ملی و بین المللی در حوزه ســینما 
چه در داخل و خارج از کشور به سینما کمک کند.

معاونــان دو ســازمان در این نشســت بــه بیان 
دیدگاه ها و نقطه نظرات خود در راســتای تقویت 
همکاری هــا پرداختند که از جملــه آنها می توان 
بــه تقویت و جدی تر شــدن فعالیــت کارگروه یا 
کمیته مشــترک برای توسعه تعاملات، بهره مندی 
از ظرفیــت  شــبکه های بین المللــی برون مرزی، 
پیگیری تقویت زیرســاخت ها، ســاخت شــهرک 
تولید محتوای دیجیتال، اســتودیوی انیمیشن و... 
در قالب یک همکاری مشــترک، به روزرســانی و 
اصــلاح قراردادهای پخش و فــروش محتوا، لزوم 
هم افزایی و کمک معاونت برون مرزی رســانه ملی 
برای پوشش رویدادهای بین المللی حوزه سینمای 
ایران و اعلام آمادگی برای ســرمایه گذاری بر روی 
 کاراکترهای معروف تلویزیونــی کودک و نوجوان 

اشاره کرد.

دریچــــه

علی کلانتری  این روزها و در میان ســریال هایی که از 
شــبکه نمایش خانگی پخش می شد سریال »رهایم کن« 
به کارگردانی »شــهرام شاه  حسینی« به  واسطه درخشش 
محسن تنابنده و همچنین انتشــار موزیک هایی با صدای 
محسن چاووشــی، در میان عموم مردم بیشتر مورد بحث 
قرار می گرفت و آمار بیننده های این سریال به نسبت دیگر 

تولیدات اختصاصی پلتفرم ها بالاتر بود.
جمعــه 25 خرداد ماه و از ســاعت هشــت صبح، آخرین 
قسمت سریال رهایم کن بدون اعلام قبلی بر روی پلتفرم 
فیلیمو به نمایش گذاشــته شد و دوســتداران این سریال 
از همان ســاعات ابتدایی برای تماشای قسمت پایانی که 
نوعی ســورپرایز هم محسوب می شد، به »پلتفرم فیلیمو« 

هجوم بردند.
شــهرام شاه حسینی که در شــماره های قبلی روزنامه نیز 
درباره او و کارهای قبلی اش و همچنین سریال رهایم کن، 
نقد کرده بودیم، اساسا کارگردان خوبی است و با نگاهی به 
رزومه وی می توان پی برد که تبحر خاصی در سریال سازی 

آن هم در بازه زمانی قبل و اوایل انقلاب دارد.
ســریال رهایم کن که از همان ابتــدای پخش می رفت به 
یکی از محبوب ترین ها تبدیل شود با ورود به داستان مثلث 
عشقی از چشــم برخی از خاص بین های سینما افتاد و به 
اثری عام پسند تبدیل شد و خیلی از منتقدین و همچنین 
دوست داران ســریال های داخلی، رهایم کن را هم ردیف 

فیلم  فارسی های قبل از انقلاب قرار دادند.
رهایم کن که در مقایسه با سریال قبلی شاه حسینی یعنی 
می خواهم زنده بمانــم از کیفیت تولید و محتوایی پایینی 
برخوردار بود و نتوانست ادامه راه آن سریال موفق باشد و 
برخلاف »می خواهم زنده بمانم« که به فصل دوم رســید، 

در پایان قسمت هجدهم سوت پایانِ آن به صدا درآمد.
بیش از یک قرن است که از تولد سینما می گذرد و همانطور 
که اکثر ســینما دوســتان می دانند یکی از برجسته ترین 
بخش ها در داســتان نویسی و همچنین نگارش فیلمنامه، 

پایان بندی است. 
در طول تاریخ ســینما نویســندگان مختلف از روش های 
متفاوتی برای پاین آثار خود اســتفاده کردند و نمی توانیم 
منکر شویم همانطور که شروعِ درست و پرکشش می تواند 

نقطه مثبت یک فیلم یا ســریال باشد، پایان بندیِ حساب 
شده و معقول می تواند یک فیلم یا سریال را برای سال های 
متمادی در اذهان ماندگار کند. شــاید کسانی که از ابتدا 
پیگیر سریال رهایم کن بودند در پایان این سریال از خود 
سوال پرسیدند: کاراکترها را دوست داشتم، موقعیت ها به 
خوبی ایجاد شــد، فیلمنامه برایم لذت بخش بود، پس چرا 

سریال اینگونه ادامه داشت و تمام  شد؟
چه بخواهیم چه نخواهیم همیشــه پایان یک فیلم یا یک 
ســریال اســت که در ذهن مخاطب باقی می ماند و برای 
معرفی آن اثر معمولاً از روابط بین کاراکترها و پایان بندی 
صحبت می کند. اثر شــاه حســینی یعنی رهایم کن این 
قابلیت را نداشــت که بتواند تــا مدت ها در ذهن مخاطب 
بماند. شــاید یک یــا دو ماه پس از پخش ســریال دیگر 
کســی جزئیات سریال در خاطرش باقی نمانده باشد؛ ولی 
ســریال هایی همچون »میوه ممنوعه«، »شهرزاد«، »مدار 
صفر درجه«، »شب دهم« و از این دست سریال ها به دلیل 

پایان بندی درســت و گره گشایی های به موقع، همچنان 
پس از گذشت چیزی بیشتر از یک دهه در ذهن مخاطبان 
ســینما و تلویزیــون باقی مانــده و همچنــان در محافل 

سینمایی از این آثار به نیکی یاد می کنند.
قســمت آخر رهایم کن حس تعجیل داشــت. یعنی اگر 
بخواهیم با دقت بیشتری به سکانس ها نگاه کنیم و روابط 
کاراکترها و روند فیلمنامه را از نظر بگذرانیم، انگار یک نفر 
به شــاه حســینی دیکته کرده بود که این آخرین قسمت 
است و همه ماجرا باید در همین یک قسمت خلاصه شود.
تعجیل در به سرانجام رساندن سریال بسیار مشهود بود و 
کاراکترهایی که برای به نتیجه رســیدن حداقل 5 قسمت 
دیگر نیاز داشــتند ناچار بودند سرنوشــت خود را در یک 

قسمت رقم بزنند و والسلام.
یک نظریه سینمایی وجود دارد که اکثریت سینماگران به 
شدت به آن اعتقاد دارند: »یک فیلم هرچقدر هم که آغاز 
و تداومی درخشان داشته باشد، با یک پایان بندی ناشیانه، 

کلیت اش نابود می شود.«
بر اســاس ساختار و سبک و ژانر یک فیلم یا سریال، قطعاً 
پایــان بندی آن هم متفاوت اســت. یکــی از مهم ترین و 
متدوال ترین پایان بندی ها، تعیین تکلیف ابعاد دراماتیک 
متن اســت که حاصل آن تبدیل می شود به سه نوع پایان 
بنــدی »مطلق، باز، معلق«، در ســینما معمولاً پایان باز و 

معلق را هم معنا به کار می برند.
پایــان مطلق متداول تریــن نوع پایان بندی اســت که از 
ســینمای قبل انقــلاب تا همین دهه هشــتاد و نود جزو 
لاینفک ســینمای ایران بود؛ ولی با ظهــور و بروز برخی 
کارگردان های صاحب ســبک مثل اصغر فرهادی و هومن 
سیدی پایِ پایان باز بیش از پیش به آثار سینمایی گشوده 
شــد. رهایم کنِ شــاه حســینی شــامل هیچکدام از این 
پایان بندی های ســینمایی نبود. پایانی اجباری با چاشنی 
دراماتیک که سعی کرده بود با اضافه کردن سکانس هایی 
عاطفــی، ضعف پایان بندی و بی جواب گذاشــتنِ عاقبت 
کاراکترهــا را مخفی کنــد و ذهن مخاطب را به ســمت 

دراماتیزه کردن سریال ببرد.
حال نمی توان صرفاً پایان بندی ضعیف ســریال رهایم کن 
را به حســاب ضعف در کارگردانی شــاه حسینی دانست؛ 
چــون این کارگردان با آثار قبلــی ثابت کرده که می تواند 
ذهن مخاطب را مدت ها به خود مشغول کند و سریال های 
فاخر بسازد. شــاید بتوان فرضیه تعجیل را از سوی برخی 
سازمان ها برای پایان دادن به سریال برای پایان رهایم کن 
متصور شــد؛ چون از هر زاویه ای که به پایان این سریال 
نگاه کنیم نمی توانیم دلیل و برهان درست و حسابی برای 
این حجم از تعجیل و معلق نگه داشتن کاراکترها بیاوریم.
البته شــاید پایان زودهنگام ســریال به دلایلی که وجود 
داشت، برای کارگردان و تهیه کننده آن هم مناسب تر بود 

چرا که ضعف آن باعث دلزدگی مخاطب شده بود.
شهرام شاه حســینی کارش را خوب بلد است و نمی توان 
منکر هنر آن در فیلم و ســریال ســازی شد؛ ولی در کل 
رهایم کن اثری قابل تامل و قابل دفع نبود و صرفاً توانسته 
بود با ترکیــب بازیگری جذاب و همچنین خبرســازی و 
اســتفاده از صدای محسن چاووشــی مخاطب را تا انتها با 

خود همراه کند.

فرهنگ و هنرwww.siasatrooz.ir | info@siasatrooz.ir @siasatrooz|         یکشنبه|28 خرداد 1402|شماره 6163| 

به بهانه پخش قسمت پایانی 

»رهایم کن« در قسمت هجدهم رها شد!

آنهایی که سن و سالی ازشان گذشته به یاد دارند که در برهه ای از تاریح انقلاب، 
برخی افراطی ها و تندروها به نام انقلاب و اســلام دســت بــه رفتارهای افراطی 

می زدند که جز بدنامی برای انقلاب و اسلام چیزی نداشت.
از برخوردهــای تند و خشــن با جوانان به بهانه مبارزه بــا بدحجابی تا حمله به 
کنســرت های موسیقی و پایین کشیدن تصاویر ســر در سینماهای کشور همه 
از ســوی جریان تندرو انجام می شــد. از آن زمان تاکنــون خاطرات تلخی باقی 
مانده که چه بسا یکی از دلایلی که وضعیت فرهنگی کشور اینگونه گشته همان 

رفتارهای نسنجیده و تند بوده است.
اکنون نیز در برخی مواقع می بینیم که برخی به کنســرت ها حمله می کنند تا از 
برگزاری آنها جلوگیری کنند. جریان سیاســی که وزیر ارشاد به آن اشاره کرده، 
در آن زمان که افراطگری می کرد، اکنون بسیاری از افراد آن به خارج گریخته اند 
و در جایگاه ضد انقلاب قرار گرفته اند. اکبر گنجی، محسن سازگارا و ... از اعضای 
همان جریان سیاسی هستند. حتی در زمانی که سید محمد خاتمی وزیر ارشاد 
بود، سختگیری های بی مورد در زمینه تولید و پخش آثار فرهنگی هنری به ویژه 

در بخش سینمای کشور اعمال می شد.
وزیر ارشاد در گفت وگویی اعلام کرده که یک جریان سیاسی در کشور به  دنبال 
بزرگ نمایی برخی مشکلات که گاهی طبیعی و در اجراها پیش می آید، هست تا 

اقشار مختلف مردم را در این موضوع مقابل هم قرار دهند.
محمدمهدی اسماعیلی در پاسخ به موضوع لغو کنسرت ها و زیان اقتصادی ایجاد 
شــده، با توجه به صدور مجوز از سوی وزارت ارشاد، به تسنیم گفته؛ دوره اخیر 
به اذعان دوســتان بخش موسیقی و تهیه  کنندگان، پر رونق ترین دوره بوده است 
بــه  طوری که در مباحث چند مــاه اخیر علیرغم اینکه دشــمن تلاش می کرد 
اصحاب فرهنگ و هنر را متقاعد کند اجرا نداشــته باشند و فعالیت های فرهنگی 
تعطیل شــود، اما اهالی موســیقی خوش درخشــیدند، تلاش کردند و زحمات 

زیادی کشــیدند. وی با اشاره به اینکه سال گذشــته بهترین جشنواره موسیقی 
در کشــور برگزار شد، گفت: اکنون نیز اجراها کم نظیر و بدون حاشیه و مطامعی 
که دشــمنان دنبال هستند در حال برگزاری اســت، بنده احساس می کنم یک 
جریان سیاســی در کشور به دنبال بزرگ نمایی برخی مشکلات که گاهی طبیعی 
و در اجراها پیش می آید، هســت تا اقشار مختلف مردم را در این موضوع مقابل 

هم قرار دهند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی تصریح کــرد: بنده به  راحتی ایــن نگاه جریان 
سیاســی را می بینم، به  طوری که برخی افراد بدســابقه سیاســی که در کشور 
فعال و الآن تعدادی از آنان خارج از کشــور هستند، دنبال تحریک افکار عمومی 
و ایجاد دوقطبی ســازی اند تا فضای رسانه ای کشور سنگین شود و آرامش فضای 
فرهنگ و هنر را از بین ببرند. وی تأکید کرد: از همه مردم و هنرمندان خواهش 
می کنم فضا را با دقت رصد کنند و اجازه سوءاســتفاده به دشــمن ندهند، چرا 
 که باید حتماً در اماکن فرهنگی و هنری کشــورمان مســائل شــرعی و قانونی 

رعایت شود.
اسماعیلی بیان کرد: اصلًا اجازه نمی دهیم در فضاهای فرهنگی و هنری کشورمان 
عده ای بخواهند هنجارشکنی کنند. اگر کنار این، اتفاقات معدود و اندکی هم رخ 
داد، آن را بــه پای اهالی فرهنگ و هنر نمی نویســیم. وی با ذکر اینکه معتقدیم 
فضای فرهنگی و هنری کشــورمان با نشاط و با قوت ادامه پیدا کند، اظهار کرد: 
در چند روز اخیر که بنده در سفر کاری خارج از کشور بودم، این فضا منتقل شد، 

بلافاصله موضوع را با مســئولان بخش های مختلف دنبال کردم و دوستانمان در 
وزارت کشور و جاهای دیگر بیانیه دادند و مربوط به مشکلات فنی بود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: اکنون دوستانمان تقویم جایگزینی 
را برای مواردی که لغو شــده ارائه داده اند تا در تالار وزارت کشور برگزار کنند تا 
مشــکلات چند روز اخیر جبران شــود، حتماً اهالی فرهنگ و هنر با دقت اجازه 

سوءاستفاده را به بدخواهان مردم ایران نخواهند داد.
مدیرعامل بنیاد فرهنگی هنری رودکی ضمن تشــریح تدابیر انجام شــده برای 
مقابله با هنجارشــکنی و حفظ شــئونات از حمایت قانونی از برنامه های هنری 
دارای مجوز ســخن گفت. بر اســاس اعلام مدیرعامل بنیــاد رودکی برنامه های 
فرهنگــی هنری مجموعه تالار وحدت در روزهای آتی کما فی الســابق در زمان 

مقرر به کار خود ادامه خواهد داد.
مهدی سالم در پی حواشی ایجاد شده در حاشیه برگزاری یک برنامه موسیقیایی 
در تالار وحدت گفت: قبل از اجرای کنســرت دیشــب فردی شناخته شده در بر 
هم زدن برنامه های هنری برای دقایق اندکی در بیرون از تالار و خیابان شــهریار 
)پهنــه رودکی( به ایجاد هیاهو پرداخت که این امــر با حضور به موقع ماموران 

خدوم نیروی انتظامی تحت کنترل قرار گرفت.
وی با تشــریح تدابیر و اقدامات بنیاد رودکی برای مقابله با هر نوع هنجارشکنی 
و حفظ شــئونات در برگزاری رویدادهای هنری و نیز تشــکر از نیروی انتظامی 
در حمایت از نظم برگزاری رویدادهای هنری در سراســر کشور گفت: با توجه به 
اســناد و صورت جلسه تهیه شده توســط ماموران نیروی انتظامی برای این فرد 
شناخته شده که سابقه طولانی در ایجاد بلوا در اماکن هنری و تحریک احساسات 
پاک جامعه دینی با ســیاه نمایی برگزاری رویدادهای هنری دارد، پرونده قضایی 
تشکیل و به زودی این امر از سوی دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

پیگیری خواهد شد.

افراطگری کدام جریان سیاسی در فرهنگ 
برای انقلاصب هزینه تراشید؟

بازیگران ســریال »بازپرس« که همزمان با آغاز هفته قوه قضائیه 
روی آنتن شبکه یک سیما می رود معرفی شدند.

به گزارش روابط عمومی موسسه فرهنگی هنری وصف صبا،پیش 
تولید سریال»بازپرس« از سال گذشته در تهران شروع و به دلیل 
روایت موضوعی حساس در ســکوت خبری تولید خود را از مهر 

گذشته آغاز کرده است.
»بازپرس« را حســین تراب نژاد پس از تحقیق و پژوهش دوساله 
و بررســی چنــد پرونده واقعی نوشــته و احمــد معظمی آن را 
کارگردانی کرده اســت. محمدرضا شفیعی نیز تهیه  کنندگی این 

سریال را برعهده دارد.
محســن قصابیان، فرهاد قائمیان، محمدرضا شــریفی نیا، مهدی 
فخیم زاده، فریبا کوثری، اندیشــه فولادوند، ســیدجواد هاشمی، 
ســوگول طهماســبی، فریبا متخصص، ایوب آقاخانی، شــهروز 
دل افکار، کاظــم هژیرآزاد، پورانداخت مهیمن، رســول نجفیان، 
مجید پتکی، یاسمن معاوی، هادی دیباجی، سید مهرداد رضایی، 
محســن بهرامی، شــهین تســلیمی، حمیدرضا هدایتی، آذین 
احرامی، ســتاره ســادات قطبی، سیامک راشــدی، رضا مولایی، 

مرتضی تهرانی از بازیگران این سریال هستند. 
محسن قصابیان با نام صدرا بازپرسی است که در جریان یک سوء 
اســتفاده اقتصادی بزرگ قرار گرفته و با دنبال کردن سرنخهای 
این پرونده به یک آقازاده و یک تهیه کننده رانت خوار می رســد 
و...از دیگر عوامل سریال  می توان به »محسن فلاح« مدیر تصویر 
برداری، »علی عدالت دوســت« مدیر صدابرداری، »سعید کنگاور 
نظــری« مدیر تولید، طراح صحنه »ملیکا ســهرابی زاده«، طراح 
لباس »سمیرا شجاعی«، طراح گریم »مرتضی کهزادی«، دستیار 
کارگردان و مدیر برنامه ریــزی »حمیدرضا علیپور« و بازیگردان 
»ســیامک راشدی« منشــی صحنه »مهین شــهبازی« نام برد. 
»بازپرس« در گروه فیلم و سریال شبکه یک و مرکز رسانه ای قوه  

قضائیه تولید شده است.

سریالی با داستان یک آقازاده مفسد اقتصادی

بازپرس افشاگری می کند
بیست  و ســومین قســمت از برنامه »نقد 
ســینما« 2۶ خرداد ماه روی آنتن شــبکه 
چهار ســیما رفت و به دلایل ضعف ساخت 
آثار تاریخی و موانع آن در ســینمای ایران 

پرداخت.
ابتدای برنامه »نقد ســینما« امیررضا مافی 
میزبــان برنامه بیان کــرد: در هفته ای که 
گذشــت، بالاخره پس از کش و قوس های 
فراوان مجتبی امینی با حکم محمد خزاعی 
رییس ســازمان ســینمایی، دبیر جشنواره 
فجر ۴2 شــد. اتفاقی که شــنیده می شــد 
مجتبی امینی مایل به پذیرفتن آن نیســت 
اما بلافاصله یک روز پس از انتخاب ایشــان 
به عنوان مشــاور وزیر ارشاد، به عنوان دبیر 

جشنواره فجر نیز انتخاب شد . به نظر می رسد باید یک روشنگری اتفاق بیفتد.
در میز گفتگوی ویژه »نقد ســینما«، امیررضا مافی میزبان ســعید الهی کارشناس 

فرهنگی با موضوع »موانع واکاوی مسایل تاریخی در سینما« بود.
وی در ابتدا گفت: پرسش اصلی اینجاست که اساسا چرا باید فیلم تاریخی بسازیم؟ 
هر زمان که اقناع ســازی صورت نگیرد، ما دچار مشــکل خواهیم شــد. بین اهالی 
فرهنگ و هنر و جامعه سینمایی هیچ زمان این روند اقناعی شکل نگرفته است که 
فیلم تاریخی ژانر مورد نیاز در کشــور برای نسل های مختلف است. ما باید تعریف 
دقیقی از تاریخ داشته باشیم؛ اینکه چه نفعی دارد و.  ... وقتی در کشور به این نتیجه 
رســیدیم که ســینما هنر برتر و کلید پیشرفت توسعه کشــور است پس می تواند 
مهمترین ابزار برای این شیوه روایت تاریخی باشد. این اتفاق باید ابتدا طی جلسات 

مکرر با اهالی سینما توجیه شود.
کارشــناس فرهنگی افزود: در حــال حاضر این علاقه به دلایــل مختلف از جمله 
رغبت نداشــتن کارگردان، نبود فیلمنامه، هزینه های تولید و... آنچنان وجود ندارد. 
نکته بســیار مهمی که در کشــور ما وجود دارد این است که بسیاری نهادها بدون 
اینکه اقدام کنند، منتظرند فیلم تاریخی ســاخته شــود و بعد از آن اشکال بگیرند. 

دســتگاه های نظامــی، انتظامــی، قضایی، 
اجرایی، وزارتخانه هــای مختلف، حوزه های 
فقاهت و... از این دســت نهادها هســتند و 

معترضند.
الهی تاکید کرد: آن چیــزی که بزرگترین 
مانع اســت، خودسانســوری دولتی است. 
یعنی دســتگاه های دولتی و حکومتی مانع 
از تولیــد و ایجاد انگیزه و رغبت کافی برای 
فیلمساز هســتند و نمی گذارند کارگردانان 
به کار خــود بپردازد و از ابتدا به ســازمان 
تولیدکننــده اعتماد نمی کننــد . به عنوان 
مثال فیلم »لباس شخصی« روایت تاریخی 
از یک حزب توده دارد. این اثر نمایش داده 
شــد و کســانی که خدمتگذار نهاد امنیت 
بودند، می گویند اتفاق اینگونه نبوده اســت. این عزیزان روز اول کجا بودند؟ یا فیلم 
»مصلحت« که اثری خوش ســاخت از جوانی متعلق به جریان سوم سینمای ایران 

است، سه سال توقیف بود .
وی ادامه داد: فیلم تاریخی اساســا یک فیلم روشنگرست و می تواند ذهن مخاطب 
را به ســمت اتفاقــات هدایت کند اما وقتــی من جلوی آن گرفته می شــود، کار 
پیش نمی رود و دیگر کســی رغبتی به ســاخت آثار تاریخی نــدارد چون دائما با 
مانعی روبه روست . ســینما عالم متفاوتی نســبت به آنچه در ذهن حاکمان است، 
دارد و ناگفتــه نمانــد که روحیه محافــظ کاری مدیران در بحث خودسانســوری 
 مهمترین عنصر اســت چراکه از مقام بالادســت و از دســت دادن جایگاه شــغلی

و پاسخگویی می ترسند.
کارشــناس فرهنگی در پایان خاطرنشــان کرد: ما از بیان حقایق کشور هم ممنوع 
هســتیم و حتی بعد از ۴۳ سال روایت های متعلق به نظام جمهوری اسلامی را در 
ســینما نمی توانیم بیان کنیم . برای این موضوع ســینما نیاز به یک نهاد بالادستی 
دارد. همچنین لازم است تغییر نگاه در مدیران ارشد اتفاق بیفتد تا بتوان به مسائلی 

پرداخت که پیش از این در سینما امکان آن وجود نداشت.

سعید الهی: 

بزرگ ترین مانع ساخت آثار تاریخی در سینما خودسانسوری دولتی است


